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I perioder hvor vandet står højt, kan Trækstien være
oversvømmet. Derfor planlægges der nu træstier, så
folk kan gå tørskoet uden at træde ind på private
arealer. Arkivfoto: Hanne Bliksted 

Trækstien langs Gudenåen er populær både for vandrere og for folk,
som bruger stien til den daglige gåtur. Arkivfoto 
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Jo det er da lidt
moderne, men i en
tid, hvor fleste har
mobiltelefoner med
på tur, skov- og
landskabsingeniør
ved Viborg
Kommunes Natur og
Vand Karen Glerup-
Nielsen
KAREN GLERUP-NIELSEN, SKOV-
OG LANDSKABSINGENIØR.

Kortet viser placering af Uderum
Tange Sø tæt på dæmningen og
Ormstrup Kanoplads. Den blå linje
viser Trækstien. Illustration:
Viborg Kommune 

Uderum Tange Sø.
Tørre fødder er en forud-

sætning for at nyde vandretu-
rene. I perioder har det kne-
bet med at kunne gå på
Trækstien, men nu gøres der
også noget ved det.
På hele strækningen ser

man på, om der skal etableres
mindre træstier, det vil si-
ge små omveje ind i landska-
bet, hvor man kan gå, hvis sel-
ve Trækstien er oversvøm-
met.
- I perioder er der flere ste-

der, hvor det er meget vådt,
og hvor folk søger ind på tør-
re steder - ofte til irritation for
lodsejerne - men med træsti-
er kan vi sikre os, at folk ikke
går ind på private områder og
for eksempel forstyrrer vild-
tet i både Gudenåcentralens
Plantage og i Ormstrup Skov,
siger Karen Glerup-Nielsen.
Træstierne er en slags for-

bedring af Gudenåsti-projek-
tet, den 170 kilometer lange
sti, som går gennem otte
kommuner og er forvaltet af
tre naturstyrelser. Stiprojek-
tet er støttet af A. P. Møller
Fonden og Nordea-fonden.
Projektet koster 57 millio-

ner kroner. Kommunerne i
Gudenå-samarbejdet og Na-
turstyrelsen betaler 27 milli-
oner kroner, mens A.P. Møl-
ler Fonden og Nordea-fon-
den hver giver 15 millioner
kroner.
De to fonde havde stillet

som betingelse, at arbejdet
skulle udbydes samlet, men
da det blev alt for dyrt, udby-
der de enkelte kommuner
opgaverne i deres egne kom-
muner, fortæller skov- og
landskabsingeniør ved Vi-
borg Kommune Karen
Glerup-Nielsen.
Med til Gudenåsti-projek-

tet hører også etablering af et
nyt toilet ved kanopladsen i
Ormstrup Skov, og her blev
kanobroen udskiftet allerede
i efteråret 2023, da den var i
meget dårlig stand.

med på tur, så er det godt, at
folk kan lade deres telefoner
op, siger skov- og land-
skabsingeniør ved Viborg
Kommunes Natur og Vand
Karen Glerup-Nielsen.
Hun glæder sig over, at der

nu er en plan for etablering af
Uderum Tange Sø.
Projektet har været i licita-

tion blandt de lokale firmaer,
som Viborg Kommune nor-
malt bruger, og det er firma-
et Brix Byg fra Bjerringbro,
som har fået opgaven, som
samlet løber op i omkring
halvanden million kroner.

Tørre fødder
Arbejdet begynder til okto-
ber. Ved den nye shelterplads
anlægges der også en lille par-
keringsplads, så kørestols-
brugere kan køres direkte til

Solcelleparken kommer til at ligge tæt ved både kartoffelmelfabrikken og Karup by. Illustration: Viborg Kommune

Lokale får fortrinsret til at blive
medejere af ny, stor energipark
Kommunens planer
for nyt, stort
solcelleanlæg ved
Karup
Kartoffelmelfabrik er
klar. Beboere i
Karup-Kølvrå-
området kan blive
medejere.

Jens Peder Østergaard
jepo@viborgfolkeblad.dk

Karup Kartoffelmelfabrik bruger masser af el i den energitunge produktion. Men en ny stor solcellepark kan
gøre fabrikken selvforsynende med grøn strøm. Arkivfoto: Adam Liebach
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Det kommende
solcelleanlæg vil
sandsynligvis udløse
cirka 9,2 millioner
kroner til puljen

KARUP: Inden årets udgang
forventer Viborg Kommune
at have vedtaget den lokal-
plan og det kommuneplantil-
læg, der kan bane vejen for
endnu et stort solcelleanlæg
ved Karup. Cirka 130 hektar
svarende til omkring 200 fod-
boldbaner, vil det fylde.
Solcelleanlægget får en år-

lig produktion på op til
95.000 megawatttimer. Det
svarer til el-forbruget i 26.000
husstande. Men anlægget
skal i dette tilfælde gøre den
energitunge Karup Kartoffel-
melfabrik selvforsynende
med grøn strøm.
Kartoffelmelfabrikken er

sammen med firmaet Eu-
rowind Energy om projektet.
De to partnere bliver da også
hovedejere af anlægget. Men
det særlige ved dette projekt
er, at lokale beboere kan kø-
be op til 30 procent - til sam-
men.
I første omgang tilbydes

folk, der bor inden for 3,5 ki-
lometer fra anlægget at købe
andele. De udbydes til 5000
kroner per styk, og hver en-
kelt vil kunne erhverve 50. I
anden omgang vil borgere fra
resten af Viborg Kommune
blive tilbudt at købe.

Grøn pulje og fond
Foruden at blive medejere, vil
lokalsamfundet - også ud
over det helt nære - forment-
lig komme til at nyde gavn af
solcelleparken, idet der jo
skal betales til den grønne
pulje, som kommunen admi-
nistrerer og uddeler til diver-
se, energirigtige og almennyt-
tige formål.
Det kommende solcellean-

ening, der bliver tilført
200.000 kroner hvert år i 30
år. Midler herfra skal gå til
vækst og sammenhold i lo-
kalsamfundet.
Men der kan sikkert også

være udfordringer og ulem-
per ved en stor solcellepark,
der kommer til at ligge meget
bynært ved kartoffelmelfa-
brikken. I hvert fald vil der
nok være en del, som gerne
vil vide mere om projektet og
dets konsekvenser.
Det kan de få lejlighed til

på et borgermøde, som kom-
munen i forbindelse med
planhøringerne inviterer til
15. august fra klokken 17 i
Karup Kultur- og Forsam-
lingshus.

læg vil sandsynligvis udløse
cirka 9,2 millioner kroner til
puljen.
Dertil kommer, at Karup

Kartoffelmelfabrik og Eu-
rowind Energy bebuder op-
rettelse af en fond eller for-


